
جـامعه

یادداشت

مناسبت های١٩، ٢١ و ٣١ مرداد  در رسانه ها دیده 
نشدند

3يادروز ايراني فراموش  شده 

 

ســه مناســبت تاريخــي جهانــي ايراني 
در دوازده روز اخيــر كمتــر مــورد توجــه 
رســانه هاي ايراني قرار گرفته اند. نخست ١٩ 
مرداد به عنوان روز جهاني شــير، نماد قدرت 
و شــجاعت اســت كه شــوربختانه كمترين 

حساسيت رسانه اي را جلب نكرده است.
شــير به عنوان نماد تاريخي چند هزار ساله 
ايراني اســت كه ده ها ســند ديرين تاريخي، 
ازجمله مهر ٢٣٦٨ ســاله موزه آرميتاژ، مويد 
ريشــه كهن تعلق تاريخي آن بــه ميهنمان 

ايران است.
شير از ديدگاه فرهنگ ملي و حتي مذهبي، 
بخشــي انكارناپذير از هويت ايراني را شامل 
مي شــود، جانــداري قدرتمند كــه به دليل 
نابودي زيستگاه و شرايط اكولوژيك آن بيش 
از يك ســده از ايران رخت بربسته و امروز ياد 
آن هم از ذهن بسياري از ايرانيان زدوده شده 

است.
دربــاره مناســبت دوم، ٢١مــرداد و روز 
) Caspian Sea (جهاني درياي كاســپی

هم شوربختانه كمترين پوشش رسانه اي را در 
داخل كشور شاهد بوديم.

دريايي كه در دنيا با نام Caspian Sea و 
در كشور هاي عربي با نام بحرالقزوين و حتي 
در كشور هم تبار ما، تاجيكستان به نام درياي 
كاسپي شــناخته مي شــود، چرا بايد به طور 
رسمي تنها توسط ايران و جمهوري باكو با نام 

قوم متجاوز ضد ايراني خزر به كار  رود؟
درباره درياي كاســپي، توجه به چند اصل 

راهبردي، بسيار ضروري است: 
الف- براســاس قوانين حقوقــی بين الملل 
بعــداز  و اصــل »جانشــيني دولت هــا«، 
فروپاشی شــوروی، دولت های جديد، شامل 
١٥جمهــوري جداشــده از اتحــاد جماهير 
شوروي و ازجمله 4 كشــور داراي ساحل در 
درياي كاســپي، وارث نظــام حقوقی موجود 
هســتند و بنابراين دو قرارداد موجود ١٩٢١ 
و ١٩4٠ تعهدات مشــابه و غيرقابل اجتناب 
را برای دولت های جديد جانشــين به وجود 

می آورند.
ب- براساس اســناد حقوقي موجود، طبق 
معاهــدات ١٩٢١ و ١٩4٠، دريــا به صورت 
مساوي ميان دو كشور ايران و اتحاد جماهير 
شوروي تقسيم شــده، بدين معنا كه ايران و 
شــوروی در تمام عرصــه دريا، از شــمال تا 
جنوب و از شرق تا غرب، به جز ١٢مايل خط 
ســاحلی كه محدوده ماهيگيری اختصاصی 
هر يك از دو كشــور اســت از حق كشتيرانی 
و بهره برداری مساوی بر خوردارند يعنی همه 
منابع بستر و زير بستر دريا به دو كشور تعلق 

دارد چه نفت و گاز، چه آبزيان.
بنابرايــن حــق بهره بــرداري مشــاع دو 
كشــور، در قراردادهــای رســمي ١٩٢١ و 
١٩4٠گنجانــده شــده ولو ايــران در طول 
اين ســال ها نخواســته يا نتوانســته باشد از 
اين حقوق مسلم خود اســتفاده كند و البته 
عدم اســتفاده ايران از اين حقوق در گذشته 
نمی توانــد توجيهی بــرای عدم وجــود اين 

حقوق برای ايران تلقی شود.
ج- بايــد به جــاي تدوين رژيــم حقوقي 
جديد، در موارد مسكوت قراردادهاي موجود 
١٩٢١ و ١٩4٠، ازجملــه وضعيــت حقوق 
محيط زيســتي، بندهاي حقوقــي مربوط را 
با توافقي جمعــي در رژيــم حقوقي موجود 

بگنجانند و آن را تكميل كنند.
و اما مناسبت سوم، پانصدو سومين سالگرد 
جنــگ تاريخي چالدران اســت كــه گرچه 
نتيجه اي نافرجام براي ســپاه نابرابر ايران در 
برابر عثماني داشت، اما برگي زرين از رشادت 
و فداكاري فرزندان ايران زمين به راهبري شاه 
اســماعيل بزرگ صفوي را در تاريخ ايران به 
ثبت رســاند؛ جنگي تاريخي كــه فداكاري 
شــيرزنان ايرانــي در آن كمتر مــورد توجه 
انديشمندان و تحليلگران سياسي- فرهنگي 

و تاريخي ايران قرار گرفته است.
كاترينو زنــو در توصيف جنــگ چالدران 
می نويســد: »بانوان ايرانی همراه شوهرانشان 
مســلح به جنگ می روند و شريك سرنوشت 

ايشان می شوند و مانند مردان می جنگند.«
در كتاب »تاريخ امپراطوری عثمانی« آمده: 
»در ميان كشتگان اجســاد زنان ايرانی پيدا 
شد كه در لباس مردان به ميدان جنگ آمده 
بودند تا در سرنوشــت شوهران خود شريك و 
در افتخار نبرد سهيم باشند. سليم بر جرأت و 
دليری و ميهن پرستی ايشــان آفرين گفت و 
فرمان داد با تشريفات نظامی آنان را به خاک 

سپارند.« 
شاه اســماعيل صفوي در طول عمر كوتاه 
٣٧ســاله و پادشاهي ٢٣ ســال خود، به رغم 
شكســت در جنگ چالدران، پس از ٨ و نيم 
ســده از تازش تازيان كه هيچ خاندان ايرانی 
بر ايران به صورت مســتقل حكمرانی نداشت 
و ايران توسط خلفای عرب، و خان هاي ترک 
و مغول اداره می شد، توانســت دگر بار ايران 
بزرگ و مســتقل و يكپارچه را بــه مرزهاي 

ساسانيان برساند.

میز خبر

عضو انجمن داروسازان ایران اعلام کرد: 

طلب 4 هزار میلیارد تومانی 
شرکت های دارويی از دولت

 مهر|  » قيمــت دارو در ايران واقعی نيســت و 
صنعت داروســازی از طرح تحول نظام ســامت، 
آســيب ديد.« اينها عمده ترين انتقاداتی است كه 
اعضای انجمن داروسازی ايران به وضع دارويی شان 
دارند. آنها می گويند كه همين مشكات منجر شده 
تا صنعت داروسازی كشور، با مشكات زيادی مواجه 
شود. مهران ابراهيمی، ديروز در نشست خبری، به 
اين مشــكات پرداخت و گفت: »مشكات طرح 
تحول ســامت باعث شده شــركت های دارويی 
دچار مشــكات مالی شــوند، به طوری كه بيش از 
4 هزار ميليارد تومان مطالبات شركت های دارويی از 
بخش دولتی است.« بيشترين انتقاد به واقعی نبودن 
قيمت داروهاست: »اين مشكل در شرايطی وجود 
دارد كه شــركت های دارويی برای ادامه حيات نياز 
دارند كــه اصاح قيمت ها صــورت بگيرد. صنعت 
داروسازی در ايران بيش از ٧٠ ســال قدمت دارد و 
بزرگانی از رشــته داروسازی توانستند شركت های 
دارويی را با همكاری شــركت های معتبر دنيا، در 
كشورمان تأســيس كنند.« ابراهيمی بر ضرورت 
اصاح زيرســاخت های صنعت داروســازی كشور 
تأكيد كرد: »در اين مسير نيازمند سرمايه گذاری و 
حمايت دولتی هستيم.« او خواستار حمايت بيش از 
پيش وزرای بهداشت و رفاه دولت دوازدهم از صنعت 
داروسازی كشور شد: »طرح تحول سامت با وجود 
مزايايی كه برای مردم داشــت، اما ايراداتی دارد كه 
بيشترين آسيب آن متوجه صنعت داروسازی است.« 
به گفته او، بار افزايش قيمت دارو نبايد بر دوش مردم 
سنگينی كند، لازم است بيمه ها و دولت، از صنعت 

داروسازی حمايت كنند.

دبیرکل شورایعالی آموزش وپرورش: 

دوره پیش دانشگاهی حذف شد
فارس| دوره پيش دانشگاهی حذف شد. اين خبر 
را دبيركل شــورايعالی آموزش وپرورش اعام كرد. 
به گفته او، براســاس مصوبه ای در آموزش وپروش، 
دوره پيش دانشــگاهی حذف شــد و تا پايان  سال 
تحصيلی آينده، كاس های پيش دانشــگاهی هم 
حذف می شــوند. مهدی نويد ادهــم تأكيد كرد: 
»اين مصوبه مربوط به گذشــته اســت كــه بنا بر 
آن كل دوره پيش دانشــگاهی بايد حذف شــود.« 
او ادامــه داد: » اين يك ســالی كــه دانش آموزان 
تحت عنوان پيش دانشــگاهی تحصيل می كنند را 
به دوره دبيرستان اضافه كرديم و با عنوان »كاس 
پيش دانشــگاهی«، كار دنبال می شود.« نويد ادهم 
با اشاره به اين كه در پايان سال تحصيلی آينده نظام 
آموزشی استقرار كامل خواهد داشت، افزود: »بر اين 
اساس دوره دبيرستان ٦ سال خواهد شد كه ٣ سال 
آن دوره اول متوســطه و ٣ ديگر دوره دوم متوسطه 
خواهد بود. در پايان  ســال تحصيلی آينده، كاسی 
تحت عنوان دوره پيش دانشگاهی نخواهيم داشت 
و دوره تحصيلی دبيرستانی ها در دوره دوم، ٣ سال 
خواهد بود.« او درباره سرنوشــت چگونگی شركت 
دانش آموزان در كنكور با حذف پيش دانشــگاهی 
هم توضيح داد: »نمرات پايانی دانش آموزان به عنوان 

ماک اصلی ورود به دانشگاه ها خواهد بود.«
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نیره خادمی| مــرد اصولگراي دولــت احمدي نژاد 
كه خود را اخراجي آن زمان مي داند، وقتي وارد شــوراي 
چهارم شد، به تفكري دلبسته بود كه مقابله كننده با فساد 
است اما يك  ســال بعد وضعيت طور ديگري رقم خورد؛ 
»رحمت الله حافظی« متوجه شد كه رئيس شورا عزمي 
براي مبارزه با فساد هاي مديريت شهري ندارد به همين 
دليل در برابر او موضع گرفت و ديگــر به او رأي هم نداد. 
يك بار هم قصد اســتيضاح محمد باقر قاليباف، شهردار 
تهران را داشــت اما اعضا او را همراهي نكردند. افشاگري 
دربــاره گزارش تلفيق  ســال ٩٠، گزارش حسابرســي 
شهرداري، واگذاري ســوله هاي مديريت بحران، تغيير 
كاربري زمين هاي ســبز، استخدام هاي بدون ضابطه در 
مترو و اين آخري ها هم نبود امنيت در خط ٧متروي تهران 
دردســرها و تنش هاي زيادي را براي او رقم زد. حافظي 
در فصل انتخابات شــوراي شهر با شلوغ شدن صف هاي 
ثبت نام، غايب ثبت نام كنندگان بــود و از ورود به جمع 
كانديداهاي شوراي پنجم انصراف داد. از حالا تا سال هاي 
بعد اما خيلي از مردم شــورای چهارم شهر تهران را با نام 
»رحمت الله حافظی« به ياد خواهنــد آورد؛ نماينده اي 
مستقل، منتقد و ماندگار. او حالا به  عنوان رئيس سابق 
كميسيون ســامت و محيط زيست شوراي شهر تهران 
در صحبت از خاطرات خوب شوراي چهارم با »شهروند« 
كارنامه اينچنين دارد: »تعطيلي كارخانه شن و ماسه، رفع 
مشكل آلودگي آب برخي مناطق تهران و تعطيلي كارخانه 
ايرفو.« حافظي از تنش ها و درگيري ها دلگير نيســت و 
آن را به حساب مسائل كاري خود مي گذارد و مي گويد: 
»بدترين خاطــره ام در روزي رقم خورد كه فروشــگاه 

شهروند و شهر آفتاب را به فروش گذاشتند.«
  آقاي دکتر حافظي شوراي چهارم تمام شد 
و دیگر احتمالا ما خبرنگاران حوزه شهري شما 
را کمتر می بینیم. حالا که در حال رفتن هستید، 
می توانید در مورد بهترین خاطره هایتان از شوراي 

چهارم حرف بزنید؟
شوراي چهارم به رغم فراز و نشيب هاي زيادي كه داشت 
اما اتفاقــات خوبي هم در آن به وقوع پيوســت و صدور 
دســتور توقف معادن شن و ماســه يكي از اين اتفاقات 
خوب بود. اين معادن كه جز تهديد زيســت محيطي، 
تهديد جاني هم براي شــهروندان بود چون ديواره هاي 
آن ١٣٥ متر عمق داشــت و وجود ترک هــاي روي آن 
احتمال ريزش آن را زياد می كرد. در اين صورت ممكن 
بود كه ديواره ها فــرو بريزد و محات را بــه درون خود 
بكشــد. وزرات صنعت و معدن به علت منقضي شــدن 
پروانه برداشــت از اين معادن، سازمان محيط زيست به 
دليل تهديد زيســت محيطي و وزارت نيرو هم به دليل 
فاصله 4 متري آن با عرض رودخانه كن از صاحبان اين 
كارخانه شــكايت كرده بودند امــا هيچ كدام نتيجه ای 
نداشت. به دنبال پيگيري ها و مكاتباتي كه با دادستاني 
داشتيم، توانستيم دستور توقف آن را بگيريم. در مكاتبات 
صراحتا اعام شد كه مسئوليت هرگونه خسارت جاني و 
مالي بر عهده شماست؛ بنابراين مداخله جدي دادستاني 
صورت گرفت. مورد ديگر كه بحث آلودگي آب تهران بود 
كه با رسانه ای كردن و جلب افكار عمومي باعث انتقال آب 
سد ماملو به ناحيه جنوب شرق و شرق تهران در  سال ٩٥ 

شديم و درنهايت آب اين مناطق هم به سطح استاندارد 
رسيد. مورد بعدي بسته شــدن كارخانه ايرفو بود كه در 
دل مناطق مسكوني قرار داشت و چدن ذوب می كرد. در 
آن جا هم با حضور رسانه ها درنهايت توانستيم كار را به 

تعطيلي كارخانه برسانيم. 
  خاطره بد چه چیزي در خاطرتان مانده است؟

روزي فروشــگاه شهروند و شــهر آفتاب را به فروش 
گذاشــتند؛ همان روز هم اين حرف را به دوســتانم در 
شــورا گفتم. البته از ســه ماه قبــل زمزمه هاي فروش 
شهروند و شهرآفتاب در صحن شورا شنيده می شد اما 
به رغم مخالفت هاي زياد اعضا، شهرداري تهران سه ماه 
بعد با لابي توانســت نظرات موافق را به خود جلب كند. 
اين طرح در جلسه ای با نمايندگان شــهرداري به رأي 
گذاشته شد و به تصويب رسيد. معتقدم فروش شهروند و 
شهرآفتاب فروش سرمايه هاي شهر تهران بود. شهرداري 
از بانك شــهر پول قرض گرفته بود و در بازپرداخت آن 
مانده بودند بنابراين اينها را به حراج گذاشتند. نكته ای 
كه بايد مورد توجه اعضاي بعد باشــد اين است كه فعا 
فروشگاه شهروند را حدود ٢٥٠ ميليارد تومان فروخته اند 
در حالي كه تنها برند »شــهروند« چندين  هزار ميليارد 
تومــان ارزش دارد. اين اقدام شــهرداري جاي تعمق 
دارد. اميدواريم كميته ای در شوراي پنجم مراحل آن را 
رصد كند و فرآيند واگذاري ها را تحت نظر داشته باشد. 
در قرارداد نمايشگاه شهر آفتاب هم مبلغي حدود  هزار 
ميليارد تومان لحاظ كردند در حالي  كه در شورا بيش از 
اين مبلغ مصوبه داشتند؛ يعني حدود  هزار و ٦٠٠ يا  هزارو 
٧٠٠ ميليارد تومان براي آن هزينه كردند. فكر می كنم 
اين موارد بايد مورد استفاده قرار بگيرد. ماجراي پاسكو 
هم يكي ديگر از خاطرات تلخ ما در شــوراي پنجم بود 
كه موجب كشته شدن پرسنل شهرداري شد. اين اتفاق 
می توانست تلفات جاني نداشته باشد چون آتش سوزي 
به صورت طبيعي در همه جاي دنيا اتفاق می افتد ولي 
مهم اين است كه تلفات جاني نداشته باشد اما متاسفانه 

سوء مديريت باعث وقوع چنين حادثه تلخي شد.
  در شــورا یكي از افرادي بودید که به خاطر 
مواضع تان مورد هجوم برخــي از اعضا به ویژه 
رئیس شورا بودید. در آن روزهاي پرتنش چطور؟ 

ناراحت نشدید؟

اينها مهم نيســت. وقتي نمايندگي مردم را داريد و 
صادقانــه كار می كنيد، اين اتفاقات مهم نيســت. اين 
رفتارها را به حساب مسائل كاري خود می گذارم و از اينكه 
چنين رفتارهايي با من شد، دلگير نيستم؛ اما متاسفم 
ظرفيت هايي كه از آنها می شــد بــراي افزايش آرامش 
مردم استفاده كرد با ديد بسته اين طور به هدر رفت. اين 
پتانسيل براي نتيجه ای كه انتظار می رفت، خرج نشد اما 
اميدوارم شوراي بعدي كه طبعا ديگر اين مقاومت ها را 
ندارد از ظرفيت مشاوره ای فني كمك بگيرد و بتوانيم اين 
خلأيي را كه در ١٢ ســال گذشته شاهد بوديم، در مدت 

كوتاهي جبران كنيم. 
  فكر می کنید چه اتفاقي باید در شوراي چهارم 

می افتاد که نیفتاد؟ 
اگر نيت هــا و رفتارها مبتني بر صداقــت بود، اتفاق 
ديگري رقم می خورد آن هــم در صورتي كه هر ٣١ نفر 
خود را نماينده مردم احساس می كردند و می خواستند 
در راســتاي منافع مردم گام بردارند. هيچ دليلي وجود 
نداشت كه نيمي از جلسات شــورا پشت درهاي بسته 
برگزار شود. اگر من خود را نماينده مردم تلقي می كنم، 
فعاليت صادقانه داشته باشم، می گويم بگذاريد موكان 
من بدانند كه در صحن شــورا چه تصميمي می گيرم؛ 
چرا پشت درهاي بسته و در خفا تصميم گرفته شود؟ اين 
اولين گام جهت شفاف سازي است، اگر درها باز می شد و 
در حضور اصحاب رسانه تصميم گيري می شد، هيچ گاه 
بين آن چيزي كه در صحن شورا رخ می داد، آن چيزي كه 
نمايندگان ابراز می كردند و آنچه كه اعضا در انظار عمومي 
مصاحبه می كردند، تفاوتي شاهد نبوديم. ما می ديديم 
كه آقايان در جلســات غير علني حرفي را می زنند و در 
مصاحبه با اصحاب رســانه حرف ديگري می زنند؛ آن 
هم به طور كاما متضاد. اين رفتارها از صداقت و شــأن 
نمايندگي به دور بود. اگر اين شفاف ســازي ها صورت 
می گرفت، رانت ايجاد نمي شــد. وقتي در مورد باغات 
تصميم می گيريد، چرا بايد در جلسات غير علني باشد؟ 
معتقدم بايد از قبل دستور جلســات روي سامانه شورا 
باشد و صاحب ملكي كه می خواهد در مورد آن تصميم 
بگيرد همه چيز را بداند، حتي اين امكان را در اختيارش 
بگذاريد كه در ســالن مجاور شورا مسائل را به  طور زنده 
ببيند. بايد بگذاريد، بداند آيا ملك او باغ تلقي می شود يا 

نمي شــود؟ ميلياردها تومان پول جا به جا می شود، ولي 
وقتي اجازه دسترسي به اطاعات به آنها نمي دهيد براي 
عده ای كه به اين اطاعات دسترسي دارند، رانت ايجاد 
می كنيد. زميني كه هيچ ارزشي نداشته با اين تصميم 
باارزش می شود، عده ای آن را می خرند و از ارزش افزوده 
آن اســتفاده می كنند يا بالعكس. در صــورت نبود اين 
شفاف سازي اطاعات زميني كه در حالت عادي ارزش 
داشته اســت و با يك تصميم شــورا از ارزش آن كاسته 
می شود را می توانيد به كسي برســانيد و قبل از اين كه 
تصميمات در سامانه هاي شــهرداري بنشيند، آن را به 
فردي كه مطلع نيست، بفروشيد كه آن فرد دچار خسران 

می شود؛ متاسفانه اين مسائل قابل پذيرش نيست.
  طرح حفاظت از باغات تهران براي سومین بار 
به صحن شوراي شهر آمد و البته رد هم شد، شما 
محدودیت هاي این لایحــه را به نفع حفظ باغات 
تهران مي دانستید اما آقاي چمران معتقد بودند 
که محدودیت ها ما را به دوران قبل از مصوبه برج-
 باغ ها باز مي گرداند. او البته بعدتر در گفت وگویي 
اشــاره کرد که معاونت شهرســازي و معماري 
شهرداري تهران گزارشي دارد که نشان مي دهد 
تخریب باغات در دوره قبل از مصوبه برج-باغ ها 
بسیار زیاده بوده است. آقاي چمران در پاسخ به 
این سوال »شــهروند« که آمار تخریب باغات در 
آن زمان چقدر بوده است؟ دقیقا این جمله را بیان 
کرد: »آن قدر آمــار تخریب باغ هاي تهران در آن 
دوران )منظور دهه 70 و اوایل دهه 80 است( زیاد 
بوده است که رویمان نمي شود آن را اعلام کنیم.« 
آیا واقعا آماري در این زمینه وجود دارد؟ و در کل 

پاسخ تان به این موضعي که دارند، چیست؟ 
سوال از آقاي چمران اين اســت كه اگر مالك زمين 
و ملكــي كه كاربــري بــاغ دارد، بداند كــه در صورت 
خشك كردن باغ و تبديل آن به زميني باير باز هم اجازه 
ساخت وساز به او نمي دهند آيا باز هم باغ را خشك خواهد 
كرد؟ اين اتفاق مي افتد چون در اجراي قانون تعلل شده 
است وگرنه باغ، باغ است، حتي اگر خشك شود. وقتي در 
٣٠ درصد باغي كه درخت سالم دارد، اجازه ساخت وساز 
داده مي شــود نتيجه تخريب باغ اســت. مي بينيد كه 
چه اتفاقي افتاد 4 هزار هكتــار از باغ هاي تهران را از بين 
بردند اما اگر با قدرت مي ايستاديد كه باغ، باغ است اين 
اتفاق نمي افتاد. حتي اگر درختان هم خشــك مي شد، 
نبايد به مالك اجازه ساخت وســاز داده مي شد و در ازاي 
آن حتي بايد از او جريمه هم گرفته مي شــد تا مجددا 
درختان باغ را احيا كند. چون باغ را خشــك مي كردند 
به آنها اجازه ساخت وساز داده شد؛ اين رفتار غلط است! 
در آن زمــان طبق قانون اگر مالك درختان را خشــك 
مي كرد، مي توانستيد از قوه قضائيه دستور مصادره زمين 
را بگيريد اگر در ايــن كار هم موفق نبوديد- چون گفته 
مي شود در آن زمان هيچ وقت دستور مصادره زمين داده 
نشد- زمين كه خشك شد چرا اجازه ساخت وساز داديد؟ 
چرا به همين بهانه مصوبه برج-باغ ها را تصويب كرديد؟ 
حتي اگر زمين خشك بود بايد مالك را با جريمه مجبور 
به كاشت درخت مي كرديد. حرف هايي كه زده مي شود 

واقعا قابل پذيرش نيست. 

گفت و گوی »شهروند« با رحمت الله حافظی درباره دوران عضویتش در شورای چهارم شهر تهران 

شهرداری فروشگاه شهروند را 250 میلیاردتومان فروخت
    ارزان فروشي »شهروند« و »شهرآفتاب«، بدترین خاطره ام در شورای چهارم بود  

  نمایشگاه شهر آفتاب را هزار میلیارد تومان واگذار کردند، اما حدود  هزار و 600 یا  هزارو 700 میلیارد تومان براي هزینه کرد آن مصوبه داشتند

گزارش

شهروند|  هنرمندان ٣١ استان، از امروز تا ٦ روز 
آينده آثار خود را در بيست و هشتمين نمايشگاه ملی 
صنايع دســتی به نمايش می گذارند. در اين رويداد 
كه در محل نمايشــگاه بين المللی تهران پا گرفته، 
نظارت سفت و سختی هم صورت خواهد گرفت تا 
هيچ كالای خارجی به آن پا نگذارد. به  گفته معاون 
صنايع دستی و هنرهای سنتی كشــور ١٥درصد 
گــردش مالی صنايع دســتی از طريــق برگزاری 
نمايشگاه هاســت و هدف از اين رويداد، كم كردن 

وابستگی هنرمندان به دولت است.
بهمن نامور مطلق، معاون صنايع دستی و هنرهای 
ســنتی ســازمان ميراث فرهنگی، صنايع دستی و 
گردشــگری ديروز در نشســتی خبری به مناسب 
اين رويداد از روند رو به رشــد برگزاری نمايشگاه ها 
خبر داد و گفت: »خوشبختانه در سال های اخير در 
نمايشگاه های صنايع دستی تراز منفی نداشته ايم و 
در فروش و تجارت هم رشد داشته ايم. نمايشگاه ها 
نقش مهمی در اقتصاد ايفا می كننــد و ١٥درصد 
گــردش مالی صنايع دســتی از طريــق برگزاری 
نمايشگاه هاست.« به همين دليل اينطور كه نامور 
مطلق توضيح داد، ســعی شــده شــكل برگزاری 
نمايشگاه ملی صنايع دستی سال٩٦ تخصصی باشد و 
تجار و بازرگانان برای خريد محصولات صنايع دستی 
حضور داشته باشند. او در ادامه گفت: »نمايشگاه ها 
بخشی از برنامه های ما برای حمايت از صنايع دستی 
هستند و اميدواريم با توجه به تحولات صورت گرفته 
در دولت دوازدهم مانند ايجاد معاونت اقتصادی در 
برخی از وزارتخانه ها، همــكاری مجلس و آمادگی 
شهرداری ها برای همكاری شــاهد رشد و توسعه 
روز افزون برگزاری نمايشــگاه ها باشيم.« به  گفته 
معاون صنايع دستی هدف اصلی از برگزاری نمايشگاه 
كم كردن وابستگی هنرمندان به دولت است؛ برای 
همين تاش می شــود تا »صنايع دستی به بازيگر 
مهم عرصه اقتصادی تبديل شود« و برای دستيابی 
به اين هدف »بايد صنايع دستی بازار محور به  جای 
صنايع دستی دولت محور داشته باشيم.« به اين معنی 
كه صنايع دستی بايد »پوست اندازی« كند.معاون 
صنايع دستی و هنرهای سنتی با اشاره به اين كه عاوه 
 بر حمايت های دولتی سرشــت صنايع دستی بايد 
مردمی باشد، اضافه كرد: »ما نياز به صنايع دستی ای 

داريم كه بتواند در بازارهای جهانی پيش برود و برای 
اين كار هنرمندان بايد بازارهای جهانی را بشناسند. 
نمايشگاه ملی صنايع دســتی تهران قديمی ترين و 
معتبرترين نمايشگاه صنايع دستی است و می تواند 
ما را در رســيدن به اهداف مان ياری كند.«او ادامه 
داد: »در اين نمايشگاه هر روز ســه رويداد مهم رخ 
خواهد داد.« براســاس گفته نامور مطلق روزهای 
نمايشــگاه هر روز به يك موضوع خاصی نامگذاری 
شده و برنامه های متعددی درنظر گرفته شده است؛ 
برای نمونه قرار است از ماه نساء شهسواری، يكی از 
زنان پيشكسوت صنايع دستی با بيش از ١٠٠ سال 
سن، به عنوان »مادر صنايع دستی« تجليل شود. بنا 
شده كه رئيس جمهوری هم به اين نمايشگاه بيايد. 
اين خبر را پويا محموديان، مديركل دفتر صادرات 
معاونت صنايع دســتی و هنرهای سنتی سازمان 
ميراث فرهنگی اعام كرد. او در نشســت خبری از 
قول مساعد حسن روحانی- رئيس جمهوری- برای 
بازديد از نمايشــگاه ملی صنايع دستی خبر داد. به 
 نظر می آيد باز هم اقبال صنايع دســتی اصفهان از 
ديگر استان ها بيشــتر بوده، چراكه محموديان در 
سخنانش گفت: »به  دليل اين كه فضای كافی برای 
متقاضيان بی شمار در اين نمايشگاه وجود نداشت، 
فقط توانستيم به استان اصفهان فضايی به  مساحت 
٥٠مترمربع به عنوان جمعه بازار صنايع دستی اين 
استان اختصاص دهيم و اين متراژ برای بقيه استان ها 
فراهم نشــد.«  به  گفته او، ١٠ چادر عشايری هم در 
اين نمايشگاه از ١٠ استان برپا می شود و به عاوه در 
فضايی به  متراژ ٢٠٠متر مربع استان های محروم به  
صورت رايگان ميزبان شــده اند: »خراسان شمالی، 
كهگيلويــه  وبوير احمــد،  خراســان جنوبی، 
سيستان وبلوچستان، كردستان، هرمزگان، كرمان و 
مناطق مرزنشين آذربايجان غربی و در بخشی ديگر 

هم هنرمندانی از استان قم.«
نظارت بر نمايشگاه شديد است و كميته ای برای 
نظارت قيمت كالاهای عرضه شده در اين نمايشگاه 
تشــكيل شــده اســت. در اين باره مديركل دفتر 
صادرات گفت: »هفت نفر از همكاران اتحاديه صنف 
صنايع دستی استان تهران عضو اين كميته هستند تا 
نظارت های لازم را درخصوص قميت عرضه كالاها 

اعمال كنند.«
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